

Italy (ratification: 1971)

1. The Committee notes the detailed information contained in the Government's reports, including the report on inspections carried out in 2004. The Committee also notes the adoption of Decree No. 359 of 4 August 1999, which amends Legislative Decree No. 626 of 19 September 1994 concerning work equipment. This Decree contains a list of work tools for which technical checks are required, and sets forth the employer's obligation to provide workers with full information on the risks involved in the use of such tools.

2. *Articles 5 and 9 of the Convention. Temporary exemption.* The Committee notes the Government's statement that section 26, paragraph 3, of Legislative Decree No. 626/94 repeals section 395 of Presidential Decree DPR 547/55 containing general exemptions. However, section 396 of this Decree, which envisages special exemptions, is still in force. Pursuant to this section, labour inspectors may grant temporary exemptions from certain provisions of the Decree when it is not possible, for recognized technical reasons, to apply such provisions to machines that existed before the entry into force of the Decree, on the condition that preventive measures have been taken. The Committee wishes to remind the Government that the conditions and the duration of the temporary exemptions envisaged in Articles 5 and 9 of the Convention shall not exceed three years from the coming into force of the Convention. **The Committee therefore asks the Government to provide further information on the current state of the text relating to temporary exemptions and to indicate, in its next report, the measures taken or envisaged to give full effect to the provisions of the Convention.**

3. *Article 15. Measures of application.* In reference to its previous comments, the Committee notes the Government's indication that the criteria envisaged in section 25 of Legislative Decree No. 626/94, which aim to ensure the unity and uniformity of the application throughout national territory of the provisions relating to the safety and health of workers, have not yet been adopted. **The Committee asks the Government, once again, to take the necessary measures in this regard and to communicate a copy of these criteria as soon as they have been adopted.**

4. *Part V of the report form.* The Committee notes with concern that, according to a report published in 2004 on the results of inspections carried out and on the practical application of national legislation, violations appear to be frequent. According to this report, the labour inspection services noted 1,109 violations, as opposed to 492 cases of conformity. **The Committee asks the Government to take appropriate measures to remedy this situation and to provide relevant information showing developments over a number of years so that the Committee can make a better assessment of the effect of the measures taken and the development of the situation in the country.**

1. La commission note les informations détaillées contenues dans le rapport du gouvernement, y compris une analyse des inspections effectuées en 2004. Elle note aussi l'adoption du décret no 359 du 4 août 1999 amendant le décret législatif no 626 du 19 septembre 1994 transposant la directive no 95/63/CE du 15 décembre 1995 concernant les équipements de travail. Ce décret dresse une liste des outils de travail dont la vérification technique est requise et établit également l'obligation pour l'employeur de donner toute information aux travailleurs sur les risques que l'utilisation desdits outils peut entraîner.

2. *Articles 5 et 9 de la convention. Dérogation temporaire.* La commission note la déclaration du gouvernement selon laquelle l'article 26, paragraphe 3, du décret législatif no 626/94 abroge l'article 395 du décret présidentiel DPR 547/55 qui contient des dérogations générales. Toutefois, l'article 396 dudit décret qui prévoit des dérogations spéciales demeure toujours en vigueur. Aux termes de cet article, les inspecteurs du travail peuvent accorder des dérogations temporaires à certaines dispositions dudit décret lorsqu'il n'est pas possible d'appliquer ses dispositions, pour des raisons techniques reconnues, à des machines qui existaient avant l'entrée en vigueur dudit décret, à condition que des mesures préventives aient été prises. La commission voudrait rappeler au gouvernement que les conditions et la durée des dérogations temporaires prévues par les articles 5 et 9 de la convention ne doivent pas dépasser trois ans à partir de l'entrée en vigueur de la convention. **Par conséquent, la commission prie le gouvernement de fournir des clarifications sur l'état actuel du texte sur les dérogations temporaires et d'indiquer dans son prochain rapport les mesures prises ou envisagées pour donner pleinement effet aux dispositions de la convention.**

3. *Article 15. Mesures d'application.* Se référant à ses commentaires précédents, la commission note l'indication fournie par le gouvernement selon laquelle les critères prévus par l'article 25 du décret législatif no 626/94 visant à assurer l'unité et l'homogénéité de l'application sur tout le territoire des dispositions en matière de sécurité et de santé des travailleurs n'ont pas encore été adoptés. **La commission prie de nouveau le gouvernement de prendre les mesures nécessaires à cet égard, et de communiquer copie de ces critères dès qu'ils seront adoptés.**

4. *Point V du formulaire de rapport.* La commission note avec préoccupation que, selon une analyse publiée en 2004 des résultats des inspections effectuées portant sur l'application pratique de la législation nationale, les infractions semblent être fréquentes. Selon ce rapport, les services d'inspection du travail ont noté 1 109 violations contre 492 cas conformes. **La commission prie le gouvernement de prendre des mesures appropriées pour remédier à cette situation et de fournir des informations pertinentes démontrant l'évolution durant plusieurs années permettant à la commission de mieux apprécier l'effet des mesures prises et l'évolution de la situation dans le pays.**